
Gradation of Adjectives
 

a) Regular Gradation of Adjectives

Kamarád je (stejně) pracovitý jako jeho sestra. 
           Moje sestra je pracovitější než oni.   Moje sestra je nejpracovitější ze všech.

1) Comparative -  ější  /-  ejší  
adjectives ending in -ný, -ní, -vý, -tý, -mý, -pý, -lý, -zí, -zý
levný > levnější, veselý > veselejší etc.

r > ř  sk, ck > šť, čť
chytrý > chytřejší, ostrý > ostřejší,       přátelský, sobecký  > přátelštější, sobečtější
mokrý > mokřejší etc. etc.

OBSERVE:  horký > horčejší, hořký > hořčejší x vs. group 2

2) Comparative -  ší  
adjectives ending in -dý (mladý, chudý, bledý, tvrdý etc.), starý, slabý etc.
mladý > mladší, starý > starší, slabý > slabší

h > ž ch > š
drahý > dražší     suchý > sušší, tichý > tišší, jednoduchý > jednodušší  

!!! Many adjectives ending in -(o)ký:
-(o)ký drops out: těžký > těžší, sladký > sladší, hluboký > hlubší,
  široký > širší etc.
- the long vowel is shortend: krátký > kratší, blízký > bližší, nízký > nižší     
  etc.
- z > ž: blízký > bližší, nízký > nižší etc.

OBSERVE:  tmavý > tmavší x vs. group 1

3) Comparative -  í  
k > č        
hezký > hezčí, lehký > lehčí, měkký > měkčí, tenký > tenčí, vlhký > vlhčí, vlhčejší, 
křehký > křehčí, křehčejší etc.

b) Irregular Gradation of Adjectives

 Petr je (stejně) vysoký jako Tom. Lukáš je vyšší než oni. Lukáš je nejvyšší ze všech.

dobrý – lepší – nejlepší špatný/zlý – horší – nejhorší
        malý – menší – nejmenší    velký – větší – největší
     vysoký – vyšší – nejvyšší            dlouhý – delší – nejdelší

1. Tvořte komparativ a superlativ.

a) hodný _______________ ______________ 

b) emocionální _______________ ______________

c) líný _______________ ______________

d) cílevědomý _______________ ______________

e) tvrdohlavý _______________ ______________

f) zvědavý _______________ ______________

g) ambiciózní _______________ ______________

h) spolehlivý _______________ ______________

ch) empatický _______________ ______________

i) komunikativní _______________ ______________

i) šťastný _______________ ______________

2. Porovnávejte.
    Příklad.: Petra má (úzký) rty než Alena.  Petra má užší rty než Aneta.
    
OBSERVE:  
levný x špatný    veselý x malý   chytrý x starý x dobrý   horký x nízký x lehký x velký   

a) Tomáš je (vysoký) než Jana. ______________________

b) Eva má (dlouhý) vlasy než její kamarádka. ______________________

c) Chleba je (dobrý) než rohlík. ______________________

d) Září je (krátký) měsíc než srpen. ______________________

e) Lucie je (starý) než její přítel. ______________________

f) Indická kuchyně je (ostrý) než česká. ______________________

g) Ten supermarket je (levný) než večerka. ______________________

h) Naše situace je (špatný) než vaše. ______________________

ch) Loni jsem byl (štíhlý) než teď. ______________________

i) Chtěla bych být (mladý). ______________________

j) Iva je (veselý) než Ema. ______________________

k) Tato nemoc je (vážný). ______________________

l) Naše město je (bezpečný). ______________________

m) Sklovina je (tvrdý) než zubovina. ______________________

n) Rostlinné tuky jsou (zdravý) než živočišné. ______________________



3. Co je správně?

I) Nejvyšší hora na světě je: II) Nejrychlejší zvíře je:
   a) Mount Everest     a) lev
   b) Mount Blanc     b) pštros
   c) Kilimandžáro     c) gepard

III) Největší kontinent je: IV) Nejmenší obydlená země na světě je:
     a) Afrika       a) Vatikán
     b) Asie       b) Lucembursko
     c) Amerika       c) Andorra

V) Nejhlubší jezero na světě je: VI) Největší ledová jeskyně na světě je: 
     a) Ladožské       a) v Rakousku
     b) Titicaca       b) na Slovensku
     c) Bajkal       c) v USA

Adjectives versus Adverbs

Jaký řidič je tvůj bratr? – Bezpečný.     Jak řídí tvůj bratr? – Bezpečně.
(what kind, what sort of, what is it like?) (how?)

1. -e/-ě (most adverbs)
    rychlý – rychle citlivý  – citlivě akutní – akutně

2. -o (derived espec. from adjectives ending in -ký, -hý, -chý)
blízký – blízko dlouhý – dlouho suchý – sucho

3. -y (derived from adjectives ending in -ský, -zký, -cký)
český – česky hezký – hezky chronický - chronicky

4. pomalu, potichu, nahlas, moc, málo, trochu …

1. Doplňte ve správném tvaru. (Fill in with the correct form.)
  
    špatně levně horký značkový          čistě

a) V Dubaji je mnoho _____________ obchodů.

b) Zpívá ______________ .

c) Včera mi bylo ______________ .

d) Potřebuju ______________ vodu.

e) Myslím, že nakupuju ______________ .

2. Tvořte adverbia od adjektiv.
 
a) V Malajsii bývá většinou (vlhký) a (horký). ___________ ___________

b) Proč mluvíš tak (hlasitý)? ___________

c) Obléká se moc (hezký). ___________

d) Venku je (krásný). ___________

e) Můžete mluvit (pomalý) a (zřetelný)? ___________ ___________

Gradation of Adverbs

a) Regular Gradation of Adverbs

    Žiju zdrav-ě. Žiju zdrav-ěji než předtím. Žiju teď nej-zdrav-ěji. 

Remember!
sk, ck > šť, čť     k, c > č        ch > š        
přátelsky, sobecky > přátelštěji, sobečtěji    řídko, řídce > řidčeji   ticho > tišeji   

r > ř             h > ž s, z > š, ž      
široko > šířeji draho > dráž(e)*   vysoko, blízko > výš(e), blíž(e)*  
     

b) Irregular Gradation of Adverbs

Dnes jsem nespal dlouho. Zítra budu spát déle. O víkendu budu spát nejdéle. 

dobře – lépe/líp – nejlépe/nejlíp      špatně/zle – hůř(e) – nejhůř(e)*
málo – méně/míň – nejméně/nejmíň   mnoho/moc/hodně – víc(e) – nejvíc(e)*
dlouho – déle – nejdéle      daleko – dál(e) – nejdál(e)*   
brzy – dřív(e) – nejdřív(e)*

*Sometimes the comparative and superlative form ends in -e, which can drop out.

1. Tvořte komparativ a superlativ.

a) světle _______________ ______________

b) často _______________ ______________

c) pomalu _______________ ______________

d) rychle _______________ ______________

e) bezpečně   _______________ ______________


